
PRVNÍ ROČNÍK MEMORIÁLU LÁDI HRDLIČKY
Na začátku prosince proběhl v tělocvičně ZŠ turnaj v pin-
gpongu, kterým jsme vzdali hold našemu kamarádovi, 
sportovci a dobrému člověku Láďovi Hrdličkovi, na kte-
rého stále vzpomínáme. Láďa se předchozích ročníků sám 
aktivně účastnil, občas pořádal turnaje i u sebe na zahra-
dě, v Mozolíně. Na turnaj nakonec dorazilo 8 mužů, 1 žena 
a 1 žák. Hrálo se systémem každý s každým, tedy každý 
borec hrál 9 zápasů. K obědu byl výborný guláš, točilo se 
pivo Bakalář, což jen podtrhlo pohodu celé akce. Všichni si 
výborně zahráli, nikdo se nehádal o nějaký sporný míček 
- proč taky... Sport byl odedávna záležitostí gentlemanů. 
Bylo to moc fajn odpoledne...                         Petr Kalenský

POPLATKY ZA SVOZ ODPADU
Odpadové hospodářství je jedním z častých témat obec-
ního zastupitelstva. Zvyšující se nároky na třídění odpadů 
a nárůst cen za svoz se pochopitelně promítají i do poplat-
ků obyvatel. V letošním roce jsme se rozhodli zvýhodnit ty 
z vás, kdo pravidelně třídíte a svoz tak využíváte 1 x za 14 
dnů, případně 1 x za měsíc. Tyto   známky ponecháváme 
ve stejné výši, jako v roce 2023. Naopak významně si při-
platí ti, kdo potřebují svoz popelnic každý týden. V tomto 
případě si zaplatí  5.200 Kč (popelnice 120 l), případně 
10.400 Kč (popelnice 240 l). Aktuální ceník naleznete na 
webových stránkách obce.

Tvá rodina pochází z  Lidic, dokonce jsi 
vnučka jedné z „lidických žen“, které pře-
žily tragické události v roce 1942. Pozna-
menala tato okolnost Tvou výchovu a pří-
stup k životu? 

Má babička Růžena Moravcová ztra-
tila při tragédii v  Lidicích svoji původ-
ní rodinu. Ve věku 37 let byl v  Lidicích 
zastřelen její manžel František Mora-
vec a babička strávila tři hrůzné roky 
v  koncentračním táboře Ravensbrück. 
Svoji dvouletou dcerku Jitku již nikdy 
neviděla. V  roce 1949 se babičce naro-
dila má maminka. Vyrostla jsem v Lidi-
cích v  domě, který byl babičce přidělen 
v rámci obnovy nacisty vyhlazené vesni-
ce. S babičkou jsem trávila mnoho času, 
protože maminka se v mých devíti mě-
sících vrátila zpět do práce. Byla velmi 
laskavá, stále mi něco četla. Určitě mi 
pomohla vytvořit krásný vztah ke kni-
hám, ale dala mi do vínku i úctu k životu 
a pokoru.

O jakém povolání jsi snila jako malé děv-
če?

Jako malá jsem chtěla být paní učitel-
kou. Často jsem si „na školu“ také hrála, 
učila jsem sestru, panenky i plyšáky. Pů-
vodně jsem chtěla studovat obor pedago-
gika – psychologie.

Co tě motivovalo k tomu, aby ses přihlási-
la do konkurzu na ředitelku malé základ-
ní školy?

Vystudovala jsem Učitelství 1. stup-
ně na Pedagogické fakultě Univerzity 
Karlovy v  Praze a Rozšiřující studium 
anglického jazyka na Masarykově ústa-
vu vyšších studií při ČVUT v Praze. Měla 

jsem za sebou několik let působení jako 
učitelka anglického a německého jazyka 
na Integrované střední škole Stanislava 
Kubra ve Středoklukách a dále na základ-
ní škole O. Pavla v Buštěhradě. O výbě-
rovém řízení na ředitelku ZŠ a MŠ Pod 
Budčí jsem se dozvěděla od rodičů žáků, 
a protože je mi venkovské prostředí blíz-
ké, přihlásila jsem se. 

Jaké byly tvé předchozí pracovní zkuše-
nosti?

Po střední škole jsem začala působit 
v cestovním ruchu (odbavovala jsem na 
Letišti Praha – Ruzyně, pracovala na 
recepci Hotelu Diplomat, v  rakouské 
cestovní kanceláři v Praze). V roce 1993 
jsem nastoupila na Ministerstvo zahra-
ničních věcí ČR. Od června 1993 do pro-
since 1998 jsem pracovala na Zastupitel-
ském úřadě ČR ve Vídni a několik měsíců 
jsem strávila na Misi ČR při OSN v New 
Yorku. Do roku 2003 jsem se věnovala 
problematice mezinárodních organizací. 
Po narození dětí a návratu z rodičovské 
dovolené jsem nastoupila jako učitelka 
anglického a německého jazyka na střed-
ní školu v místě bydliště.

Sama vyučuješ anglický jazyk – co tě na 
učení nejvíc baví? 

Baví mě být dětem průvodcem. Cítím 
odpovědnost za to, jak budou naši žáci 
schopni pracovat s informacemi v jiném 
jazyce. Sama si tak mnohé připomenu 
a zopakuji. Ráda hledám propojení mezi 
motivy a zájmy dítěte a cíli předmětu.

Když jsi nastoupila na pozici ředitelky 
bylo v zákolanské škole 59 dětí společ-
ně vyučovaných ve dvou – třech třídách.  
Dnes máme ve škole více, než 100 žáků. 
Můžeme ji ještě považovat za malotříd-
kou? 

Naše škola si stálé zachovává malo-
třídní charakter, protože doposud máme 
spojen 1. ročník a třídu 3. B. A „malo-
třídka“ představuje školu, kde se zároveň 
v jedné třídě vzdělávají děti různých vě-
kových kategorií. Žáci jsou v tomto pro-
středí více vedeni ke spolupráci, respek-
tu k ostatním a toleranci. I z hlediska 
pracovní morálky jsou žáci lépe připra-
vováni k tomu, aby nerušili vyučování 
ostatních skupin. 

PRO KAŽDOU OBEC JE ZMĚNA ŘEDITELE ZÁKLADNÍ ŠKOLY VÝZNAMNOU UDÁLOSTÍ 

A TAKÉ V ZÁKOLANECH TOMU NEBYLO JINAK. V ROCE 2017 SE VEDENÍ ZÁKLADNÍ ŠKOLY 

A MATEŘSKÉ ŠKOLY POD BUDČÍ UJALA NOVÁ ŘEDITELKA, ŠÁRKA TŘÍSKOVÁ. POČÁTEČ-

NÍ ZVĚDAVOST A VZÁJEMNÉ ROZPAKY SE RYCHLE PŘEKONALY A POSTUPEM ČASU SE 

ŠÁRKA STALA NEDÍLNOU SOUČÁSTÍ NAŠÍ OBCE.  A PROTOŽE JEJÍ TVÁŘ ZNAJÍ PŘEDE-

VŠÍM RODIČE NAŠICH DĚTÍ, ROZHODLI JSME SE JI PŘEDSTAVIT I OSTATNÍM SOUSEDŮM 

PROSTŘEDNICTVÍ ROZHOVORU.
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Úvodní slovo
Milí sousedé,
je tady konec roku a s ním tradiční astro-
logická předpověď, co nás čeká v roce 
2024. Kdo si tvoří budoucnost sám, 
nechť následující řádky přeskočí.

Pluto v lednu opustí znamení Kozoro-
ha. Co od roku 2008 napáchalo ve struk-
turách společnosti? Peníze už nemají 
reálnou hodnotu. Kdo nemá rozum, hraje 
si s Bitcoinem, kdo rád běhá, hraje fotbal 
za Saudy, kdo má odvahu, špulí zadek na 
kameru. Vydělává to asi tisíckrát víc než 
to, co jsme zvyklí nazývat poctivou pra-
cí. Příští rok bude trend pokračovat, jen 
znamení Vodnáře klade důraz na vyna-
lézavost a svobodu jednotlivce. Tak šup 
pro kameru nebo merunu, vysílat můžete 
i z Kamerunu.

V dubnu se potká Jupiter s Uranem 
v Býku a zároveň Mars s Neptunem v Ry-
bách. To vznikají věci tak nové a nečeka-
né, že se na to nedá připravit. Tipuji, že 
z fondů EU přistane na obecním účtu po-
třebných 5 miliard na kanalizaci, Putin 
se omluví a předá klíče od Kremlu své ba-
bičce a Izraelci s Palestinci se přestěhují 
na Jižní pól, protože Bůh je přeci všude.

V srpnu se na obloze potká Jupiter 
s Marsem v Blížencích a uzavře kvadra-
turu na Saturn v Rybách. To nemůže být 
nic jiného než osvícení českých kmotrů! 
Chytnou se za nos, veřejné peníze vrátí 
do veřejné pokladny a najednou bude-
me mít lucemburské platy ve školství, ve 
zdravotnictví, ve vědě i v kultuře. Česká 
země nastoupí na zářivou a duhou se 
třpytící cestu kulturního a morálního 
lídra celé Evropy.

Kdyby to všechno úplně neklaplo, re-
klamace na věštby přijímám ode dneška 
za rok v kovárské knihovně. A přeju vám, 
ať je rok 2024 rokem splněných přání.

                                           Ondřej Klouček
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Nároky jsou větší a větší

Z  O B E C N Í H O  Ú Ř A D U

Hodně zdraví a štěstí 
v roce 2024 
vám přeje 
zastupitelstvo 
obce Zákolany
a redakce Rozhledů.

cernobily

Srdečně vás zve 
Škola Pod Budčí a Obec Zákolany.

Vstupenky k zakoupení v Zákolanech 
na obecním úřadě a ve škole.

 13.1.2024 V SÁLE RESTAURACE FORMANKA V OTVOVICÍCH20h

PLE
S

Milí sousedé,
nadešel čas Vánoc, nejkrásnějšího svátku v  roce. 
Přejeme vám, abyste je prožili v  klidu a pohodě, 
v kruhu svých blízkých a přátel. 

Srdečně zveme na společná setkání:
22. prosince od 18 hodin     
Zpívání u Kaple sv. Izidora v Kovárech 
(následně bude otevřena Knihovna)
22. prosince 2023, 17 hodin   
Vánoční setkání u pomníčku na Rozcestí
24. prosince 2023, 22 hodin    
Zpívání u kapličky na Trněném Újezdu
24. prosince 2023, 24 hodin  
Půlnoční modlitba s vánočními zpěvy na Budči
1. ledna 2024, od 13 hodin 
Novoroční setkání u Hrobnického domku na Budči

OPUSTIL NÁS 

JAROSLAV ČERNÝ 
* 14. 2. 1934  —  † 7. 12. 2023

Byl rodilý a hrdý „Blevičák“, 
ale celý svůj život strávil v Zákola-
nech. Vyučil se truhlářem, pozdě-
ji vystudoval Střední uměleckou 
školu na Žižkově -  obor  nábytek. 
V raném mládí pracoval v Piance, 
pak v Dřevozpracujícícm družstvu Slaný. Dle dnešního 
slovníku jako interiérový designer, postaru projektant ná-
bytku. 

Od mládí hrál v Zákolanech fotbal, byl velmi aktivním 
členem Sokola Zákolany. Ve školní tělocvičně vedl cvičení 
dětí, s muži nacvičil několik spartakiádních skladeb. Dnes 
se spartakiády berou jako součást propagace socialismu, 
ale on byl hlavně Sokol a na vesnici to byla dobrá parta. 
Politika se z toho stala až na Strahově.  Potěšením pro 
něj bylo i vystupování s pěveckým sborem paní Brázdové. 
I tady si všichni užívali legraci, kterou měl tak rád. 

Po revoluci kandidoval do obecního zastupitelstva a po 
dvě období (1990 – 1998) byl starostou. Jako čerstvý dů-
chodce se pustil do práce pro obec s velkou chutí a brzy to 
bylo vidět. Po létech nicnedělání předchozího vedení se mu 
během krátkého času podařilo zajistit pro Kováry, Záko-
lany i Trněný Újezd vodovod - což byl opravdu velký úkol.  
Ve spolupráci s místostarostou panem Pekárkem obcházeli 
úřady od těch nejnižších až po ministerstva a nikde se ne-
nechali odbýt, dokud nedosáhli svého. 

Kandidaturu do třetího volebního období již s rozva-
hou sobě vlastní odmítl z důvodu, že neví, v jakém du-
ševním stavu bude za pět let. Čas ukázal, že nemusel mít 
žádné obavy.  Jeho duševní stav byl skvělý až do úplného 
konce života.  Obec po svém působení předával s plnou po-
kladnou a připravenými projekty na další etapy vodovodu 
a plynu. Jako dobrý hospodář pracoval s pokorou k obec-
ním penězům i k obecnímu majetku. 

Opustil nás skromný člověk s dobrým srdcem. Čest 
jeho památce!

Zastupitelé obce Zákolany

OCHRANA RAKŮ PŘED MOROVOU NÁKAZOU
Z podnětu VÚ vodohospodářského T.G.Masaryka byly na 
toku Zákolanského potoka realizovány migrační bariéry. 
Principem obou bariér bylo doplnění převislé zábrany 
k stávajícím stupňům na potoce, které by měly zabránit 
protiproudní migraci nepůvodních raků. 

NOVÝ VELITEL HASIČŮ 
Ze zdravotních důvodů rezignoval na funkci velitele Jed-
notky sboru dobrovolných hasičů obce Zákolany Tomáš 
Panský. Novým velitelem byl 27. listopadu 2023 jmeno-
ván Miloslav Škarda, kterému přejeme provozuschopnou 
cisternu a málo požárů! 

OPUST IL NÁ S… 

Josef Kníže z Mozolína 
zemel . listopadu  ve vku  let

� Srdečně zveme na obecní a školní Černobílý ples, který se bude 
konat 13. ledna 2024 v  sále Restaurace Formanka v  Otvovicích. 
Vstupenky si můžete rezervovat mailem na adrese obec@zakolany.cz 
a následně vyzvednout na Obecním úřadu.

K  umělcům, které již 
z naší obce dobře zná-
te, se nově zařadila 
patnáctiletá Jana 
Bartošková svými 
ilustracemi knížky 
Láskyplné pohádky. 
Milá knížečka  vy-
šla ve vydavatelství 
Martiny Mothejlové 
a autorkou textů je 
Karla Nedvědová. 

KU LT U R N Í 

O K É N KO

Vlastní stánek na Mikulášském trhu si letos pod vedením Ireny 
Bartoškové připravili i naši senioři. 

Jan Racek a Jitka Lojeková hráli pod zasněženou kopulí budečské 
rotundy houslové duety tak lehce, jako by se nechumelilo. 

foto Petr Holík
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Všechny třídy základní školy i část mateřské školy se 
zapojily do plavecké výuky v bazénech v Kladně a ve Sla-
ném. Plavecký výcvik od září do listopadu nám v tomto 
školním roce zajišťovala Plavecká akademie, která prosa-
zuje pozitivní přístup k dětem. Kurz se setkal u žáků s vel-
mi dobrým přijetím.

V září a říjnu byla pro děti zajištěna projektová výuka 
Timbalooloo do škol. Náplní tohoto programu bylo mj. 
seznámit žáky s hudební teorií, nástroji, významnými hu-
debníky a podpořit improvizaci. Dále si osvojit rytmiku, 
vnímání a projevování emocí u druhých i u sebe samých. 
V neposlední řadě se podařilo zlepšit spolupráci, participa-
ci dětí a pozitivní klima ve třídě.

31. října zavítala za dětmi paní spisovatelka Micha-
ela Fišarová, která je autorkou mnoha knih pro děti od 
předškolního věku až po mládež. Její knihy se často ode-
hrávají ve školním prostředí. Žáci si mohli knihy s věno-
váním rovněž zakoupit. Vztah ke čtení knížek se posunul 
novým směrem. Ale co se jistě nezměnilo, je autentický 
prožitek. Texty dětem působivě přednesl profesionální 
herec pan Miroslav Reil, který získával zkušenosti např. 
v divadle Semafor.

Na základě spolupráce se Společností pro kreativitu ve 
vzdělávání se nám podařilo zapojit všechny třídy do pro-
jektu kreativního vzdělávání. Za dětmi přijíždí pravidelně 
pedagog a umělec Tomáš Žižka. Projekt bude zaměřen mj. 
na ekosystém Zákolan a okolí, bezpečnost v dopravě a re-
spektující komunikaci mezi dětmi. První ročník se v rámci 
projektu zabývá skřítky v okolí Budče. Druhý ročník má 
svůj projekt orientovaný na český jazyk a gramatiku. Třetí 
ročník se soustředil na rodinu a moudrost starší genera-
ce. Čtvrtá třída se rovněž zabývá rodinou a úctou ke starší 
generaci. Děti z pátého ročníku zaujala představa, jak se 
může prostředí spolupodílet na tvorbě osobnosti.

Ředitelka školy se ve dnech 31. 10. a 1. 11. zúčastnila 
Konference primární prevence rizikového chování „Zažít 
prevenci 2023“ na Krajském úřadu Středočeského kraje.

Ve středu 6. 12. děti z mateřské školy navštívily zámek 
Veltrusy, kde zažily krásný vzdělávací interaktivní pro-
gram o staročeských zvycích. Poznaly sv. Barboru, která 
je seznámila s tradičním řezáním větvičky „Barborky“. Sv. 
Lucie naučila děti drát peří a uklízet, sv. Ambrož bral dě-
tem sladkosti, aby se nepřejídaly. Při procházce v zámec-
kém parku jsme viděli daňky, děti si v adventní dílně vyro-
bily vánoční přání. Při cestě jsme zažili jízdu hned několika 
dopravními prostředky. Byl to den plný zážitků.

Výrazné navýšení počtu žáků je do velké 
míry způsobené demografi ckým vývojem. 
Naši školu ale vyhledávají rodiče dětí z Kra-
lup, Libčic. Čím to je?

Naše škola je velmi vybalancovaná. Žáci 
se zde rozvíjejí nejen v akademických před-
mětech, ale i v umění, sportu, hudbě. Také 
na ně není vyvíjen takový tlak, přitom se 
i tak dost naučí.  Dokážeme kvalitně pečo-
vat jak o děti, které rychle chápou a mají 
nadprůměrné 
výsledky, tak 
o ty, kterým 
se daří méně. 
Snažíme se, aby 
naši žáci byli 
šťastní a vše-
stranně vzdě-
laní. Někteří 
jsou úspěšní 
i na víceletých 
g y m n á z i í c h , 
nicméně naším 
přáním je, aby 
se uplatnili ve všech oborech. A především, 
abychom jim dali kvalitní hodnotový zá-
klad do života. 

V minulosti tvořila škola spolu s farou, hos-
tincem a obecním úřadem hlavní středisko 
styku místních obyvatel. Dnes už je doba 
trochu jiná, ale vnímáš to podobně?

Určitě i v dnešní době platí, kde je ško-
la, je život. Rovněž nové trendy ve vzdělání 
počítají s aktivní účastí dětí na dění v místě 
bydliště. A to se v Zákolanech daří, aniž by-
chom se museli řídit nějakými metodikami 
či doporučeními. 

Vést školu je velmi odpovědný úkol a hodně 
záleží na atmosféře a vztazích. Máš pocit, 
že v zákolanské škole panuje týmový duch? 

Často lze v současné době slyšet, jak je 
důležité, aby se žáci rozvíjeli v příjemném 
a podporujícím prostředí, aby byly respek-
továny jejich potřeby a pracovalo se s jejich 
emocemi. Uvědomuji si, že pozitivní klima 
ve škole a třídě vychází ve velké míře prá-
vě z pohody pedagogů i dalších pracovníků 
školy.  Za stávající tým učitelů i nepeda-
gogických pracovníků jsem velmi vděčná, 
neboť právě jejich zásluhou je výsledná at-
mosféra školy, kterou si tolik rodičů chválí. 

Jak to děláš, že máš dobrou náladu každý 
den?

Snažím se nepřinášet případnou osobní 
nepohodu do školy a možná mám i šťast-
nější povahu. Každý den ráno se jdu projít 
se psy, ve škole jsem obvykle jedna z prv-
ních, abych si již něco připravila před pří-
chodem většiny pedagogů a žáků. Dobrou 
náladu asi nemám každý den, ale dokáži 
mít radost z drobností. Svoji práci mám 
velmi ráda, mám však i aktivní život mimo 
práci, spokojenou rodinu, koníčky, přátele.

Škola je v životě jednotlivce a společnosti něco 
tak vysoce důležitého, že je o ní řeč neustále. 
V čem spatřuješ hlavní poslání školy Ty?

Školu vnímám jako místo setkávání, 
socializace, kultivace a rozvoje. Pomáhá 
žákům vytvářet jejich hodnotové rámce, 
budovat jejich postoje, vztah k pravidlům, 
práci, nějakému úsilí. Škola se snaží od-
straňovat roz-
díly mezi dětmi, 
jejich podmín-
kami a vyrovná-
vat jejich šance. 
Děti se zde učí 
odpovědnosti 
za vlastní život, 
učení, rozvoj 
i zdraví. Na roz-
díl od let mi-
nulých si tuto 
úlohu školy 
uvědomují i ro-
diče a často velmi dbají, aby dětem vybrali 
takovou školu, která toto poslání naplňuje.

Jaká je spolupráce s dnešními rodiči? Co se 
nejvýrazněji změnilo ve vztazích škola - ro-
dič za posledních 30 let?

Rodiče jsou pro dítě a jeho rozvoj zcela 

zásadními osobami. Mají svoji představu 
o škole opřenou o vlastní zkušenosti, ale 
často jsou zmateni informacemi z blíz-
kého i širokého okolí. Snažíme se s rodiči 
spolupracovat tak, abychom dětem zde ve 
škole vytvářeli spokojené dětství. Názory 
na výchovu dětí se v čase proměňují, vždy 
odráží měnící se společnost a kulturu. Spo-
lu s rodinou se snažíme vytvářet hranice 
a pravidla, aby děti věděly, podle čeho se 
orientovat, co vlastně platí a jak se mají 
chovat. Pokud ale mohu posoudit podle 

svého dětství, 
mají dnešní ro-
diče mnohem 
větší nároky 
a někdy nejsou 
ochotní re-
spektovat ná-
zor učitele. 

Jaké jsou pří-
nosy a jaká ne-
gativa venkov-
ských škol?

Venkovská 
škola je pro děti obvykle nejblíže jejich by-
dlišti a rodiče nemusí řešit každodenní do-
pravu. To je ta praktická výhoda. Za mno-
hem důležitější však považuji to, že žáci 
vnímají školu jako součást svého dětství. 
Venkovské školy vytvářejí základ celoži-
votních vazeb, a to nejen ke spolužákům, 
ale ke své obci. I když je v dospělosti osud 
zavede daleko, vždy jim v  srdci zůstanou 
vzpomínky na dětství v  rodné vesnici. 
K velkým školám jistě patří více konkuren-
ce, soutěžení. Rychleji se zde projeví, že 
někdo je v něčem výrazně lepší, šikovnější, 
rychlejší. Prostředí venkovských škol ak-
centuje spolupráci a společný výsledek.

Jaký typ školského programu se v naší škole 
provozuje?

V naší škole 
probíhá vzdělá-
vání podle škol-
ního vzděláva-
cího programu 
Škola pro všech-
ny. Důraz je zde 
kladen na vy-
tváření bezpeč-
ného prostředí, 
které podněcuje 
zájmy a aktivitu 
žáků, na propo-
jení školy se životem, na „nastartování“ ce-
loživotního vzdělávání. Cílem je rovněž vy-
tvořit optimální podmínky pro osobnostní 
rozvoj žáků, partnerské vztahy mezi učite-
lem, žákem, rodiči i mezi žáky navzájem. 
Usilujeme o poznávání regionu, věnujeme 
se oživování starých tradic a jejich začleňo-
vání do moderního způsobu života. V ne-
poslední řadě napomáháme rozvíjet místní 
soudržnost a identitu.

Veřejně je často diskutované téma inkluziv-
ního vzdělávání. V naší škole má dlouhou 
tradici a dnes se zde vyučuje několik žáků 
s individuálními potřebami. Mohla bys na-
šim čtenářům přiblížit, co je inkluze a jak 
taková výuka probíhá?

Inkluzivní vzdělávání nebo inkluze je 
praxe zařazování všech dětí do běžné školy 

(do tzv. hlavní-
ho vzdělávacího 
proudu), která 
je na to patřič-
ně připravena. 
V inkluzivní 
škole se ne-
oddělují děti 
se speciálními 
v z d ě l áv a c í m i 
potřebami (na-
příklad dyslek-
tici či dysgrafi -
ci) od dětí bez 

nich, takže v jedné třídě se tak spolu vzdělá-
vají děti zdravotně postižené, nadané, děti 
cizinců, děti jiného etnika i většinové spo-
lečnosti. Pedagog se má všem dětem věno-
vat rovnocenně, nikomu více ani méně, což 
ovšem v praxi lze jen obtížně dodržet.  In-
kluze klade větší nároky na pedagogy a bez 

asistence si lze tento princip výuky jen těž-
ko představit. Přesto jsem přesvědčená, že 
je to správný směr, z něhož mají prospěch 
všichni žáci. Do českého školství však byla 
inkluze zavedena příliš rychle a zdaleka ne 
všichni na ni byli připraveni. Naše škola má 
výjimečně vstřícné učitele, proto se nám 
daří aplikovat inkluzi v praxi, aniž bychom 
znevýhodnili tzv. normální žáky. 

V naší škole máme poměrně velké zastoupe-
ní učitelů mužů. Je to náhoda nebo má naše 
škola pro muže větší přitažlivost? 

V  naší škole působí v  tomto školním 
roce dva třídní učitelé a jeden asistent pe-
dagoga. Na první stupeň základní školy je 
to opravdu neobvyklé a jsme za to velmi 
rádi. Možná to bude tím, že jim naše škola 
nabízí vše, co v životě považují za důležité 
a neohlížejí se proto po jiných pracovních 
příležitostech. Ale to bysme se museli ze-
ptat jich…

Jaké jsou dnešní děti?
Dnešní děti jsou citlivější. Každé je tro-

chu originál a vyžaduje individuální pří-
stup.  Musíme s nimi pracovat podle toho, 
jaké jsou jejich potřeby. To ovšem vyžaduje 
mnohem citlivější přístup a hlubší zájem 
ze strany učitelů. Obecně ale současní žáci 
preferují praktické úkoly, praktickou apli-
kaci věcí. A samozřejmě si stejně jako děti 
předchozích generací, rády hrají. 

Jaké problémy řešíte ve škole nejčastěji?
Jako nejvážnější se mi v  současné pe-

dagogické praxi jeví tři příklady častého 
rizikového chování žáků – agrese vůči dru-
hým, nerespektování učitele a  skryté zá-
školáctví. 

Řada ředitelů si stěžuje na vysokou admini-
strativní zátěž – cítíš se být více pedagož-
kou či manažerkou?

Cítím se být 
více manažer-
kou. Snažím se 
věnovat dosta-
tek času vedení 
pedagogického 
sboru, které za-
hrnuje mj. ná-
vštěvy ve výuce 
či koordinaci 
dalšího vzdělá-
vání učitelů. Ad-
ministrativní 
úkony a schůz-

ky tvoří velkou část mého pracovního dne. 

Dopadají zvýšené administrativní nároky 
i na učitele? Mají přes své povinnosti ještě 
čas na další mimoškolní aktivity, jako je 
například doučování, volnočasové kroužky 
nebo zapojení se do veřejných akcí?

Domnívám se, že zvýšené administra-
tivní nároky dopadají i na učitele. I tak si ale 
mnozí pedagogové najdou čas a energii na 
doučování žáků, vedení zajímavých krouž-
ků a aktivní zapojení do veřejných akcí. Za-
slouží si za to velké poděkování a obdiv.

 Většina z nás obdivuje tvůj vytříbený vkus. 
Kde nakupuješ své modely?

Děkuji za krásná slova. Část modelů mi 
šila šikovná kamarádka paní Helena Svo-
bodová z  Lidic. Upřednostňuji nadčasové 
oblečení, které lze při dobré péči nosit i ně-
kolik let. Velmi ráda mám rovněž italskou 
značku HEXIS.

Blíží se čas Vánoc. Máte ve vaší rodině něja-
ké zvláštní vánoční zvyky?

Můj tatínek vytváří betlémy. Máme tak 
vlastní betlém, který umísťujeme vždy po-
čátkem adventu nad krb. Spolu s tetou vy-
tvořil rovněž velký betlém, který lze vidět 
ve Středoklukách před obecním úřadem.

A co bys popřála našim žákům?
Dovolím si popřát dětem, ať pod stro-

mečkem naleznou všechny dárky, o které si 
Ježíškovi napsaly a užijí si krásné vánoční 
prázdniny.

Všem milým lidem v  Zákolanech pak 
spoustu úsměvů, pohody a pevné zdraví.

                                Za rozhovor děkuje 
                               Lucie Wittlichová a učitelé

dokončení ze str. 1

Z P R ÁV I Č KY  Z  VA Š Í  Š KO L KY  A  Š KO LY  P O D  B U D Č Í 

V  listopadu stávkovala většina škol. Naše škola ni-
koli. Souhlasili jsme s  požadavky školských odborů, zá-
roveň však chápeme rodiče. Museli by si brát dovolenou, 
kdybychom stávkovali. Navíc do školy chodí učitelé i děti 
rádi, takže bychom se zavřením školy vlastně vytrestali. 
Pravda, velikán v našem parku musel ze svého piedesta-
lu hledět na školu velmi pohrdavě. Stávka – a Zákolany 
nestávkují!

  Na sociálních sítích se ke stávce vyjadřovali lidé pře-
vážně nelichotivě. Co ti učitelé chtějí? Mají 130% prů-
měrného platu, plno prázdnin, makají jen dopoledne… 
A ještě si stěžují!

  Nejprve pár slov k učitelskému platu. 130% nemáme 
a hned tak mít nebudeme. Nevadí, tvrdím já, máme aspoň 
průměrný plat. Učitelské povolání bylo vždycky fi nanč-
ně podhodnocené (dnes už je situace celkem uspokojivá). 
Dovolím si uvést dva příklady z minulosti.

  V  polovině 19. století píše vesnický kantor Jan Ka-
ras ze Mšena Amerlingovi, který provozoval nedělní školu 
na Budči v Praze. Ač bylo Karasovi přes čtyřicet let, chtěl 
dojíždět do Prahy, aby si zdokonalil vzdělání. „Ale nou-
ze, bída a hlad mi přinutily zůstat doma“, píše ten dobrý 
muž. „Venkovský učitel je chudý, ano žebrák, a proto vel-
mi nešťastný…“

  Druhý příklad je z mé vlastní zkušenosti. Po matu-
ritě jsem se nedostal na „vejšku“. Nechal jsem se zaměst-
nat jako doručovatel tisku. Ráno jsem za hodinu roznesl 
noviny, když jsem běžel, trvala mi roznáška 45 minut. 
Měl jsem plno času, tak jsem se přihlásil na školský úřad, 
že bych rád učil. Psal se rok 1987. Přiřadili mě na základ-
ku do Jinonic, na plný úvazek. Jaké bylo ovšem mé pře-
kvapení, když jsem dostal první učitelskou výplatu. Byla 
o 50 Kčs menší, než výplata za roznášku novin. Dnes se 
tomu směju, tenkrát jsem se divil…

  Ale vraťme se zpět k tématu. Proč se stávkuje? Uči-
telské platy nejsou, dle mého názoru, hlavní příčinou. Ale 
chystá se snížení platů nepedagogických pracovníků, je-
jichž platy se blíží minimální mzdě. Část těchto pracovní-
ků se má navíc propouštět.

  Dále se chystá sloučení tzv. rozdělených hodin. Uvedu 
příklad: Třída má 26 žáků, na angličtinu je rozdělena do 
dvou skupin. V budoucnu by se skupiny měly sloučit a vý-
uku by měly společně. I laikovi je jasné, že se musí snížit 
úroveň a kvalita výuky.

  Měl by se omezovat počet asistentů na školách. No, 
tak to je velmi odvážný plán. Když začínala inkluze, 
kvitovali jsme to ve škole s  radostí. Autisté už nebudou 
zůstávat v  ústavech či v  domácí péči, mohou se vzdělá-
vat s námi. Máme a měli jsme ve škole desítky takových 
dětí. Jsou nějakým způsobem postižení, hlavně sociálně, 
řada z nich však byla jedinečná, např. v matematice. Mezi 
ostatními dětmi se socializují, získávají nové dovednos-
ti, ale i ostatní děti se obohacují, vidí jinakost, učí se být 
tolerantní, váží si toho, že nemají takový hendikep. Ti, 
kteří jsou více postiženi, potřebují asistenta. Asistent 
je člověk, který postiženého vede, říká mu, co je potřeba 
udělat, vysvětluje mu věci, které ostatní děti chápou, po-
vzbuzuje ho, dává mu hranice, ale hlavně k  němu posti-
žený získá důvěru, což je u těchto dětí nejdůležitější. Bez 
asistentů by tento model inkluze nefungoval, ve škole by 
nastalo peklo pro všechny…

  Vím, šetřit by se mělo. Dovolím si příměr. Bratr si 
vzal na starost rodinnou kasu. Dost rozhazoval, proto 
rodinu zadlužil. Dnes má na starosti rodinné fi nance jiný 
sourozenec, snaží se šetřit. To je chvályhodné, ale úspory 
musí být únosné a účelné. Když například vyšroubuje na 
chodbě ze světel žárovky, aby se ušetřilo, tak se večer ob-
čas při cestě domů potlučeme. A žárovky zas tolik proudu 
nežerou…

  Takže učitelé v  podstatě stávkují proto, aby se na 
chodbách večer svítilo…

                                                                           Petr Kalenský

Jak jsme nestávkovali

Nejmladší členové dobrovolných hasičů se 
nedávno zúčastnili zkoušek odborností. Pro 
kolektiv mladých hasičů získala odznak od-
bornosti Preventista junior Eliška Skotnicová 
z Otvovic. Jedná se o historicky první odbor-
nost v historii hasičů v Zákolanech. Elišce moc 
gratulujeme a doufáme, že brzy přibydou do 
sbírky i další odznaky a jiné úspěchy mladých 
hasičů!

Amerlingovo 
ředitelování

 Po rozhovoru s  ředitelkou naší školy se 
pojďme podívat zhruba o dvě staletí zpět, jaké 
starosti měl tehdejší ředitel školy. Vybral jsem 
Karla Slavoje Amerlinga, který je spjat s Bud-
čí. Pravda, jeho problémy a starosti byly velmi 
specifi cké, ale žádný jiný ředitel školy v  Ra-
kousku neměl tolik radosti, nadšení, starostí 
a žalu jako právě Amerling.

Ale začněme od začátku. Jsou 30. léta 19. 
století a v pražském Klementinu přednáší na 
nedělní škole doktor všeobecného lékařství, 
mladý nadšený vědec a vlastenec K. S. Amer-
ling. Přednášky jsou určeny především řeme-
slníkům, aby se seznámili s novými trendy ve 
své živnosti, ale navštěvovat je mohl každý. 
Doktor Amerling přednášel chemii. Jeho před-
nášky byly poučné, srozumitelné a vtipné. Po-
sluchárna byla vždy plná, přicházeli i studenti 
či lidé, které zajímala moderní věda.

V té době se učilo česky jen na obecné ško-
le, tedy první čtyři třídy. Amerling píše: „Do-
posud se v našich školách vychovávala mládež, 
aby uměla číst, psát, počítat a odříkávat kate-
chismus. Víc se nedocílilo, ani se docílit ne-
chtělo…“ Ve školství vidí dva velké problémy – 
nedostatek vzdělaných pedagogů a nevhodné 
metody pro vzdělání dětí a učitelů. Jako veliký 
obdivovatel Komenského chce založit ideální 
učiliště, ve kterém by se vyučovalo česky a kde 
by se učilo všem vědám a uměním. Vzděláva-
li by se zde učitelé, řemeslníci, průmyslníci, 
mládež i ženy a dívky. Podobných učilišť by 
postupně vyrůstaly desítky a stovky, což by 
přineslo ovoce Čechům, Slovanům, Rakousku, 
Evropě a celému lidstvu. 

Kde však na takové učiliště sehnat peníze? 
Rakousko nic nedá, není v jeho zájmu, aby se 
na vyšší škole vyučovalo česky. Škola tedy musí 
být soukromá. Amerling má energii, navíc dů-
věru a sympatie vlivných šlechtických kruhů, 
může tedy svou ideu realizovat. Peníze posky-
tují hlavně vlastenecky smýšlející hrabata – 
Lev Th un, Hanuš Kolovrat či bratři Rohanové.

V roce 1842 je slavnostně položen základní 
kámen. Škola svým vybavením a pojetím před-
stihla dobu o dobrých 100 let. Vše bylo pro-
myšleno a účelně zařízeno. Součástí školy byla 
chemická laboratoř, botanická zahrada, hvěz-
dárna, nemocnice, tiskárna i první český foto-
ateliér. Buduje a staví, přednáší chemii, fyziku, 
botaniku, české dějiny, přednáší o světových 
vědcích. Pracuje od 8 do 22 hodin, přednáší 
i v neděli a o svátcích.

Jako ředitel byl tedy vizionář, organizátor, 
budovatel, zajišťovatel fi nančních prostředků, 
dále plánoval, analyzoval, navrhoval vždy další 
a další postupy, vybíral a vedl zaměstnance. Byl 
ale i „politickým hromosvodem“, neustále mu-
sel vysvětlovat a dokazovat, že jeho škola není 
Rakousku nebezpečná. Přesto se o něj začíná 
zajímat policie. Následuje policejní prohlídka 
Budče – nachází se svinutá česká vlajka se lvem, 
lahve s chemikáliemi a podrobná mapa Prahy. 
Úřady v tom vidí protistátní spiknutí fi nanco-
vané z Ruska. Česká šlechta dává od školy ruce 
pryč, věřitelé žádají proplacení směnek. Uči-
telé v Budči jsou rozhádaní, spory vyvrcholily 
rvačkou a policejním vyšetřováním pro obvině-
ní z krádeží. Budovu nakonec odkupuje hrabě 
Th un a přestavuje ji na činžovní dům. Amerling 
je zdrcen, jeho sen se rozplynul.

Budeč pro něho bylo magické slůvko, spo-
jené s  hrdým odkazem na českou historii. 
Kosmas ve své kronice píše, že na Budči stála 
první česká škola, kterou navštěvovali dokon-
ce i cizinci. Proto chce Amerling zřídit na Budči 
první opravdu českou univerzitu. To se mu ne-
povedlo. Aspoň si tedy koupil na Budči hrob, 
protože významné české osobnosti mají spoči-
nout na budečském hřbitově…

V  roce 1884 zahajuje výuku naše škola 
v  Zákolanech. V  témže roce Amerling umírá, 
ještě před svou smrtí ale gratuluje řídícímu 
učiteli Teplému k  názvu „Pod Budčí“ a přeje 
škole mnoho zdaru.

   Petr Kalenský

Malá Šárka se svojí babičkou.

Na letošních Svatováclavských slavnostech.

Doma s rodinou.

Mikulášská besídka se nám letos skutečně vydařila! Atmosféru vyzdobené a rozsvícené obce 
nádherně umocnila sněhová pokrývka a slavnostní nálada nejen přítomných dětí. Děkujeme 
všem, kdo se na vánoční výzdobě obce a všech mikulášských a vánočních akcích podíleli!
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